
3روزنامه اخبار صنعت   شنبه 27شهریور 1400     شماره  1736 اقتصاد
تجديد و تمديد موفقيت آميز 

گواهينامه هاي سيستم هاي 
مديريتي يکپارچه فولاد خراسان

مميزي خارجي هفت نظام مديريتي در 
فولاد خراسان با موفقيت انجام شد و انطباق 
تاييد  استانداردها  با  بررسي  مورد  فرايندهاي 

شد.
فولاد  مجتمع  ثالث  شخص  مميزي 
خراسان که از 20 شهريورماه آغاز شده بود، 22 
شهريور ماه 1400با برگزاري نشست اختتاميه 

به صورت ويدئو کنفرانس به پايان رسيد.
فناوري  و  ريزي  برنامه  معاون  گفته  به 
شرکت مميزي  تيم  خراسان،  فولاد  مجتمع 
SGS شامل سرمميز و 4نفر از مميزين اين 
شرکت، در طي سه روز، مميزي يکپارچه نظام 
هاي مديريتي شرکت را به پايان رساندند. دکتر 
حسينيان، سرمميزي سيستم مديريت انرژي و 
ساير سيستم هاي مديريتي شرکت را بر عهده 
داشت و آقايان مهندس عبادي، تقوي، عضدي 
و خانم علوي اعضاي تيم مميزي ساير سيستم 

هاي مديريتي بودند.
شفيعيان افزود: مميزي هاي انجام شده 
براي تمام سيستم ها به صورت يکپارچه و در 

قالب 16 نفر-روز نشست صورت گرفت.
به گزارش روابط عمومي، نشست پاياني 
دوشنبه  روز  ساعت14  مميزي،  از  دوره  اين 
)22 شهريور( با حضور معاونان »منابع انساني 
و امور اجتماعي« و »طرح و توسعه«، به صورت 
حضوري در محل دفتر قائم مقام شرکت انجام 
شد و معاون بازاريابي و فروش فولاد خراسان 
حاضر  نشست  اين  در  مجازي  به صورت  نيز 
شد. مديران و روساي شرکت با رعايت کامل 
بستر  از  استفاده  با  و  بهداشتي  هاي  پروتکل 
ارائه  با   )Business  For  Skype( مجازي 
گزارش هاي مبسوط از فرايند مميزي، در اين 

نشست حضور يافتند.
شرکت،  فناوري  و  ريزي  برنامه  معاون 
هاي  سيستم  کليه  هاي  گواهينامه  تائيد  از 
مديريتي فولاد خراسان )بر اساس 7 استاندارد 

مديريتي( خبرداد.
فولاد  مجتمع  شرکت  است  گفتني 
خراسان براي اولين بار در سال 1382 نسبت 
 ISO« به استقرار استاندارد مديريت کيفيت
دريافت  به  موفق  و  کرد  اقدام   »  9001
سال  در  سپس  گرديد.  مذکور  گواهينامه 
مديريتي  استانداردهاي  استقرار  با   1383
»زيست محيطي« )ISO 14001( و »ايمني 
قالب  در   )ISO45001( شغلي«  بهداشت 
سيستم مديريت يکپارچه )IMS( موفق به 
دريافت گواهينامه هاي استانداردهاي مذکور 

شد.
استاندارد  ساير  گذشته،  هاي  سال  در 
آموزش«  »مديريت  شامل:  مديريتي  هاي 
انرژي«  »مديريت   )ISO10015(
به  رسيدگي  »مديريت  و   )ISO50001(
و   )ISO10002  ( مشتريان«  شکايات 
 ISO( »مديريت سنجش رضايت مشتريان«
10004( در شرکت استقرار يافته و هر سال 
انطباق  مراقبتي،  هاي  مميزي  چارچوب  در 
با استانداردهاي  فرايندها و عملکرد مجموعه 
يادشده توسط شرکت بين المللي SGS مورد 

مميزي قرار مي گيرد.
ي  روزه  سه  دوره  اين  در  است  گفتني 
ايزو  مديريتي  نظام  دو  گواهينامه  مميزي، 
10002 و 10004 تجديد شد و ساير نظام ها 

مورد مميزي مراقبتي قرار گرفتند.

 يکي ديگر از نتايج همکاري ايميدرو 
و دانشگاه اعلام شد:

دستيابي به روش جديد 
فرآوري براي کاهش ناخالصي 

هاي زغال سنگ
مدير مرکز تحقيقات فرآوري مواد معدني 
ايران اعلام کرد: اين مرکز با همکاري دانشگاه 
تهران و شرکت زغال سنگ پروده طبس، به 
روش جديد فرآوري براي کاهش ناخالصي هاي 

زغال سنگ دست يافت.
به گزارش روابط عمومي ايميدرو، مجيد 
وفايي فرد ضمن گفت: مرکز تحقيقات فرآوري 
مواد معدني ايران )وابسته به ايميدرو( با همکاري 
دانشگاه تهران، طرح امکان سنجي شناسايي و 
حذف گوگرد با هدف افزايش بازيابي و کاهش 
خاکستر محصول نهايي در ناحيه زغال سنگ 
پروده طبس را اجرا کرد. وي افزود: محققان 
اين طرح توانستند با به کارگيري مجموعه اي 
از روش هاي فيزيکي )واسطه سنگين(، فيزيکي 
شيميايي  روش  و  )فلوتاسيون(  شيميايي  و 
)meyer(، کنسانتره زغال سنگ با حدود 5 
درصد خاکستر و 1 درصد گوگرد توليد کنند. 
مدير مرکز تحقيقات فرآوري مواد معدني ايران 
)به روش کوره  فولاد  نياز صنعت  به  اشاره  با 
بلند( به مصرف خاکستر کمتر از 10 درصد و 
توليد کک تصريح  براي  گوگرد زير 1 درصد 
کارخانه  توليدي  سنگ  زغال  کنسانتره  کرد: 
هاي فرآوري داراي خاکستر 10 درصد و گوگرد 
1٫5 تا 2 درصد بوده که براي توليد فولاد مضر 
است. وي افزود: در حال حاضر در کشور، براي 
رفع مشکل اين نوع ناخالصي، کنسانتره زغال 
و  وارداتي  سنگ  زغال  کنسانتره  با  توليدي 
داراي ميزان گوگرد کم مخلوط مي شوند تا 
مجموع گوگرد کنسانتره حاصله، به حدود 1 
ارز/ وفايي  از خروج  درصد برسد. جلوگيري 
تحقيقات  توسعه  امکان  به  اشاره  با  فرد 
حذف  و  شناسايي  طرح  سازي  صنعتي  و 
گوگرد، خاطرنشان کرد: با اجرايي شدن اين 
طرح در کارخانه هاي فرآوري زغال سنگ، 
زغال  کنسانتره  توليد  استحصال  امکان 
سنگ با ميزان خاکستر و گوگرد کم ميسر 
نياز کارخانه هاي توليد فولاد  خواهد شد و 
مرتفع خواهد  بلند در کشور  به روش کوره 
شد. وي ادامه داد: اين اقدام باعث جلوگيري 
و  خارج  از  زغال سنگ  کنسانتره  واردات  از 

ممانعت از خروج ارز مي شود.

وزير صمت: 

زنجيره توليد محصولات لبني 
ساماندهي مي شود

وزير صنعت از مطالعه و برنامه ساماندهي 
با  گفت:  و  داد  خبر  لبنيات  صنعت  زنجيره 
نهاده ها  موقع  به  تامين  ساماندهي  و  نظارت 
برخي هزينه ها مي توانيم  و همچنين کاهش 

قيمت ها را ساماندهي کنيم.
سيد رضا فاطمي امين که ديروز به همراه 
از  جمهور  رييس  اول  معاون  مخبر،  محمد 
ميدان ميوه و تره بار بازديد مي کرد، از مطالعه 
و برنامه ساماندهي زنجيره صنعت لبنيات خبر 
داد و گفت: اين زنجيره شامل تامين خوراک 
دام تا شبکه توزيع محصول هاي لبني است و 
تلاش مي کنيم با تقويت صنعت دامپروري و 
لبنيات قيمت ها  از صنعت  همچنين حمايت 
را به تعادل مناسبي برسانيم و اين کار امکان 

پذير است.
وي افزود: هفته آينده هم جلسه اي در اين 
باره برگزار خواهيم کرد و با نظارت و ساماندهي 
کاهش  همچنين  و  نهاده ها  موقع  به  تامين 
برخي هزينه ها مي توانيم قيمت ها را ساماندهي 

کنيم که تاثير مثبتي بر نرخ ها خواهد داشت.
وزير صمت افزود: تلاش مي کنيم در حوزه 
تامين نهاده ها و همچنين توزيع؛ کارهايي را در 

جهت کاهش قيمت ها انجام دهيم.

سيمان به قيمت واقعي خود 
بازگردانده شد

عضو کميسيون صنايع و معادن مجلس 
و  معدن  صنعت،  وزير  گفت:  اسلامي  شوراي 
تجارت به نخستين تعهد خود به مجلسي ها 
جامه عمل پوشاند و قيمت سيمان را به قيمت 

واقعي خود بازگرداند.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
دوره  اين  در  افزود:  سياهکلي«  »لطف الله 
صحبت هاي مبسوطي با وزرا براي راي اعتماد 
در صحن مجلس و کميسيون ها داشته ايم و 

اعتماد ما به وزرا مشروط بوده است.
عمل  را  اعتماد  راي  حفظ  شرط  وي، 
و  برشمرد  ارائه شده  برنامه هاي  و  وعده ها  به 
ادامه داد: توجه به سيمان، فولاد، خودرو، تنظيم 
بازار، صادرات و غيره از جمله برنامه هاي »سيد 
رضا فاطمي امين« وزير صنعت، معدن و تجارت 

بوده است.
در  آبيک  و  البرز  قزوين،  مردم  نماينده 
وزير  اينکه  اعلام  با  اسلامي  شوراي  مجلس 
را  سيمان  قيمت  که  بود  داده  قول  صنعت 
گفت:  بازگرداند،  واقعي  قيمت  به  مهرماه  تا 
خود  تعهد  نخستين  به  عمل  با  فاطمي امين 
قيمت  به  را  سيمان  قيمت  مجلسي ها،  به 
با  اضافه کرد:  بازگرداند.سياهکلي  خود  واقعي 
فاطمي امين  از  که  عزمي  و  توانمندي  همين 
خواهد  تعديل  نيز  فولاد  قيمت  داريم،  سراغ 
شد و اقدام هاي مناسبي براي خودرو نيز ارائه 
معادن  و  صنايع  کميسيون  داد.عضو  خواهد 
براي  صنعت  وزير  خاطرنشان کرد:  مجلس 
بهبود وضعيت بازار فولاد و خودرو، زمان بندي 
مناسبي را از مجلس گرفته است و بر اساس 
همين برنامه زمان بندي به موفقيت هاي خوبي 
خواهد رسيد.پيش از اين، وزير صنعت، معدن و 
تجارت با بيان اينکه قيمت سيمان به نرخ پيش 
از قطعي برق بازگشت و قيمت آن در بورس 
به کيسه اي 25 هزار تومان رسيده، گفته بود: 
اقداماتي که در جريان کنترل قيمت سيمان 
در وزارت صنعت انجام شد، برخورد تعزيراتي و 
دستوري نبود؛ بلکه اصلاح ساختارها منجر به 

تعادل بازار و کاهش قيمت ها شد.

دستيابي به روش جديد 
فرآوري براي کاهش ناخالصي 

هاي زغال سنگ
مدير مرکز تحقيقات فرآوري مواد معدني 
ايران اعلام کرد: اين مرکز با همکاري دانشگاه 
تهران و شرکت زغال سنگ پروده طبس، به 
روش جديد فرآوري براي کاهش ناخالصي هاي 

زغال سنگ دست يافت.
به گزارش روابط عمومي ايميدرو، مجيد 
وفايي فرد ضمن گفت: مرکز تحقيقات فرآوري 
مواد معدني ايران )وابسته به ايميدرو( با همکاري 
دانشگاه تهران، طرح امکان سنجي شناسايي و 
حذف گوگرد با هدف افزايش بازيابي و کاهش 
خاکستر محصول نهايي در ناحيه زغال سنگ 
پروده طبس را اجرا کرد. وي افزود: محققان 
مجموعه  کارگيري  به  با  توانستند  طرح  اين 
سنگين(،  )واسطه  فيزيکي  هاي  روش  از  اي 
روش  و  )فلوتاسيون(  شيميايي  و  فيزيکي 
سنگ  زغال  کنسانتره   ،)meyer( شيميايي 
با حدود 5 درصد خاکستر و 1 درصد گوگرد 
توليد کنند. مدير مرکز تحقيقات فرآوري مواد 
معدني ايران با اشاره به نياز صنعت فولاد )به 
روش کوره بلند( به مصرف خاکستر کمتر از 
10 درصد و گوگرد زير 1 درصد براي توليد 
کک تصريح کرد: کنسانتره زغال سنگ توليدي 
کارخانه هاي فرآوري داراي خاکستر 10 درصد 
و گوگرد 1٫5 تا 2 درصد بوده که براي توليد 
فولاد مضر است. وي افزود: در حال حاضر در 
ناخالصي،  نوع  اين  مشکل  رفع  براي  کشور، 
کنسانتره زغال توليدي با کنسانتره زغال سنگ 
وارداتي و داراي ميزان گوگرد کم مخلوط مي 
شوند تا مجموع گوگرد کنسانتره حاصله، به 
حدود 1 درصد برسد. جلوگيري از خروج ارز/ 
وفايي فرد با اشاره به امکان توسعه تحقيقات و 
صنعتي سازي طرح شناسايي و حذف گوگرد، 
طرح  اين  شدن  اجرايي  با  کرد:  خاطرنشان 
امکان  زغال سنگ،  فرآوري  کارخانه هاي  در 
استحصال توليد کنسانتره زغال سنگ با ميزان 
خاکستر و گوگرد کم ميسر خواهد شد و نياز 
کارخانه هاي توليد فولاد به روش کوره بلند 
در کشور مرتفع خواهد شد. وي ادامه داد: اين 
اقدام باعث جلوگيري از واردات کنسانتره زغال 
سنگ از خارج و ممانعت از خروج ارز مي شود.

اخبار اخبار

 2 هم اکنون  اينکه  به  اشاره  با  شهرسازي  و  راه  وزير  معاون 
تخليه  از  دارد  وجود  کشور  بنادر  در  دپوشده  کالاي  تن  ميليون 

کالاهاي اساسي تا يک ماه و نيم آينده خبر داد.
جاده اي  حمل ونقل  و  راهداري  سازمان  رييس  اماني  داريوش 
کشور در خصوص آخرين وضعيت ترخيص کالا از بنادر توضيحاتي 

را ارائه کرد.
 11 هم اکنون  اينکه  به  اشاره  با  شهرسازي  و  راه  وزير  معاون 
شده  حمل  کشور  بنادر  از  اساسي  کالاي  تن  هزار   994 و  ميليون 
است، گفت: اولويت نخست حمل کالا از بندر امام خميني بوده که 
راهداري  سازمان  شد  مقرر  که  ترابري  عالي  شوراي  مصوبه  از  بعد 
روزانه 2500 ناوگان به بندر امام )ره( نفرستد که هم اکنون حدود 

2700 دستگاه کاميون به بندر امام تردد دارد.
اماني با اعلام اين مطلب که روزانه 4 هزار دستگاه از کل بنادر 
کشور در حال تردد است، افزود: در بندر چابهار با توجه به ظرفيت 
کم انبار کالاهاي اساسي در محوطه بعضي از کالاها دپو شده است 
با 6 استاني که کالاهاي اساسي  که مقرر شده تا طي هفته جاري 
آنها از اين بندر حمل مي شود نشستي برگزار کنيم و نسبت به اعزام 
ناوگان جاده اي کمکي به بندر چابهار اقدام مناسبي انجام بدهيم تا 
هرچه سريع تر 109 هزار تن کالاي دپو شده از بندر شهيد بهشتي 

چابهار تخليه شود.
داد:  ادامه  جاده اي  حمل ونقل  و  راهداري  سازمان  مديرعامل 

هم اکنون روند خروجي نسبت به ورودي از بنادر رشد قابل توجهي 
داشته است. بندر شهيد بهشتي چابهار از ابتداي سال نزديک به 2 
کالاي  تن  هزار   703 که  است  داشته  کالا  جايي  جابه  تن  ميليون 
اميدوار  است.  بوده  متفرقه  کالاهاي  مابقي  و  بوده  گندم  اساسي 
براي  و مشوق هايي که  است  انجام  کارهايي که در حال  با  هستيم 
رانندگان در موضوعات لاستيک و روغن در نظر گرفته ايم اين روند 

روز به روز افزايش داشته باشد.
اماني در خصوص ارايه آماري از کالاهاي دپوشده از بنادر کشور 
ناوگان حمل و نقل جاده اي اعلام کرد:  آنهاتوسط  انتقال  و راه هاي 
بنادر  در  رانندگان  معطلي  داشتيم  که  نشست هايي  با  اکنون  هم 
بندر شهيد  انبارش در  يافته است. در خصوص  کاهش چشمگيري 

رجايي و بندر امام )ره( وضيعت مناسب است اما در بندر چابهار با 
توجه به اينکه بندر تازه تاسيس است اقدامات خوبي آغاز شده است. 
موضوع سيلوي 100 هزارتني، انبارهايي که توسط بخش خصوصي 
سال هاي  در  تا  مي کند  کمک  اقدامات  اين  مي شود  سرمايه گذاري 
مشکلي  چابهار  بندر  از  اساسي  کالاهاي  جابه جايي  بخش  در  آتي 

نداشته باشيم.
بنادر دپو شده  اعلام کرد: هم اکنون ميزان کالايي که در  وي 
نزديک به 2 ميليون تن است که 4/1 آن مربوط به بندر امام )ره( 
و مابقي براي ساير بنادر است. سازمان راهداري تعهد کرده است تا 

ظرف يک ماه و نيم آينده اين 2 ميليون تن کالا حمل شود.
مي شود.مقرر  کالا حمل  تن  هزار   92 تقريباً  روزانه  افزود:  وي 
است تا اين رقم به روزانه 100 هزار تن برسد. هم اکنون نزديک به 4 
هزار کاميون روزانه کالاي اساسي را از بنادر امام )ره(، شهيدرجايي، 
انزلي حمل مي کنند  چابهار، اميرآباد، نوشهر، فريدون کنار، و بندر 
که در تلاش هستيم تا ناوگان جاده اي را از 4 هزار کاميون به 5 هزار 

کاميون در روز براي حمل کالاهاي اساسي ارتقا بدهيم.
اماني تصريح کرد: با توجه به سخنان مقام معظم رهبري در موضوع 
تعامل با کشورها و تاکيد رياست جمهوري مبني بر جهش صادرات 
کالاهاي غيرنفتي، بکي از مباحثي که سازمان راهداري دنبال مي کند 
ساماندهي پايانه هاي مرزي است که 95 درصد در اين خصوص رشد 

داشتيم که نويد دهنده اقداماتي است که در پايانه ها انجام شده است.

با حکم وزير صنعت، معدن و تجارت،  عليرضا پيمان پاک به 
عنوان رييس جديد سازمان توسعه تجارت کار خود را آغاز کرده و به 
گفته کارشناسان، به نظر مي رسد او در همان ماه هاي ابتدايي با چند 

چالش در تجارت کشور مواجه شود.
پيمان پاک در حالي جانشين حميدرضا زادبوم شد که تجارت 
ايران در سال هاي گذشته و در دوره رياست زادبوم، تجارب مثبت و 
منفي گسترده اي را پشت سر گذاشت، تجاربي که با وجود تغيير در 
دولت، بسياري از آنها به تيم اقتصادي جديد نيز منتقل خواهد شد.

بيش  گذشته  نيم  و  سال  در حدود سه  ايران  خارجي  تجارت 
داشته  قرار  آمريکا  اقتصادي  تحريم هاي  تاثير  تحت  عاملي  هر  از 
و  اقتصادي  مقامات  توجه  شد  باعث  سويي  از  تحريم ها  اين  است. 
غيرنفتي  به صادرات  از گذشته  بيش  تصميم گيران در سطح کلان 
جلب شود که در بلندمدت براي اقتصاد ايران نتايجي مثبت بر جاي 
بين  محدوديت هاي  به  توجه  با  ديگر  از سوي  ولي  گذاشت  خواهد 
با دشواري هايي  بازارهاي هدف  المللي توسعه صادرات و حضور در 

جدي دست به گريبان بوده است.
برجام  احياي  براي  مذاکرات  تداوم  براي  تصميم گيري  هرچند 
در سطح کلان سياسي گرفته خواهد شد اما رييس جديد سازمان 
اداره  تصميم  اين  تاثير  تحت  را  خود  سازمان  بايد  تجارت  توسعه 
کند. در صورت تداوم تحريم ها، گسترش تجارت ايران با کشورهاي 
همچنان  آسيا  شرق  يا  آمريکا  آفريقا،  در  دورتر  مقاصد  و  اروپايي 
محدود خواهد ماند و همين موضوع دستيابي به هدف گذاري هاي 

کلان صادرات غيرنفتي کشور را با دشواري مواجه مي کند.
در  ايران  عضويت  عدم  يا  عضويت  بحث  تحريم ها،  از  جداي 
قرار  است.  جدال  محل  همچنان  نيز  اف  تي  اي  اف  مالي  گروه 
تبادلات  شده  باعث  گروه  اين  سياه  فهرست  در  ايران  نام  گرفتن 
و  شود  رو  روبه  فراواني  دشواري هاي  با  کشور  بانکي  و  مالي 
ايران  به  از صادرات  ارز حاصل  بازگشت  مسير  در  موضوع  همين 
عامل  دو  اين  سرنوشت  است.  آورده  وجود  به  را  محدوديت هايي 
سازمان  جديد  رييس  عملکرد  نهايي  کارنامه  بر  احتمالا  سياسي 

انداخت. توسعه تجارت سايه خواهد 
ارتباط با صادرکنندگان بخش خصوصي ديگر چالشي است که 
پيش روي تجارت ايران در ابتداي دولت سيزدهم قرار دارد. هرچند 
دعوا بر سر نحوه بازگشت ارز حاصل از صادرات به کشور، بيشتر ميان 
اتاق بازرگاني و بانک مرکزي جريان داشته اما سازمان توسعه تجارت 
رضايت  حفظ  براي  دشوار  راهي  حوزه  اين  اصلي  متولي  عنوان  به 
با تامين نيازهاي دولت داشته و با توجه  بخش خصوصي، همزمان 
به نامشخص بودن سرنوشت تحريم ها، احتمالا اين روال در ماه هاي 

پيش رو نيز به قوت خود باقي خواهد ماند.
چالش بعدي که باز هم ريشه در چالش هاي بين المللي اقتصاد 
است.  کشور  تجاري  اصلي  شرکاي  فهرست  محدوديت  دارد،  ايران 
براوردها نشان مي دهد که بيش از 70 درصد از کل صادرات ايران 
تنها در ميان پنج مقصد صادراتي توزيع مي شود و در حوزه واردات 

نيز بخش مهمي از نياز کشور تنها از چند کشور تامين مي شود.

اما در حوزه صادرات اصلي ترين مقصد صادراتي ايران همچنان 
و  ترکيه  امارات متحده عربي،  از آن عراق،  و پس  است  بوده  چين 
افغانستان قرار دارند. در ميان صادرکنندگان کالا به ايران نيز امارات 
متحده عربي، چين و ترکيه سهم اصلي را دارند و کشورهاي اروپايي 
بعدي  رتبه هاي  در  آنها  از  زيادي  فاصله  با  سوييس  و  آلمان  مانند 
ايستاده اند. کارشناسان بازارهاي صادراتي معتقدند محدود شدن بازار 
صادرات کشور به چند کشور، در کنار از دست دادن فرصت حضور 
بر هم  تاثير  ناگهاني صادرات تحت  بازارها، ريسک کاهش  در ساير 
خوردن روابط با يکي از کشورهاي مقصد را نيز افزايش مي دهد و از 
اين رو يکي از راهبردهاي اصلي سازمان توسعه تجارت بايد تلاش 

براي افزايش تعداد اين مقاصد باشد.
در کنار تمام اين مسائل که در کوتاه مدت به وجود آمده و البته 
بايد پاسخي در زماني کوتاه نيز دريافت کند، بحث تجارت آزاد ايران، 
گمرکي،  قوانين  کاهش  اقتصادي،  اتحاديه هاي  با  همکاري  افزايش 
اعزام رايزن اقتصادي به کشورهاي مختلف، افزايش همکاري با وزارت 
گسترش  و  سفارتخانه ها  اقتصادي  ظرفيت  از  استفاده  براي  خارجه 
تنوع در سبد صادراتي ايران نيز بخش ديگري از دغدغه هايي است 
که رييس جديد سازمان توسعه تجارت بايد براي آنها راه حلي جديد 
اجرايي شدن مي تواند مبناي  راه حل هايي که در صورت  پيدا کند، 
تحولي جديد در تجارت ايران باشد و در غير اين صورت بسياري از 
به جاي  بودند،  به وجود آمده  چالش هايي که در سال هاي گذشته 

خود باقي خواهند ماند.

مديرعامل شرکت ملي صنايع مس ايران با اشاره به برنامه ريزي 
براي اجراي 24 هزار ميليارد تومان طرح توسعه اي در مجتمع معدن 
افزايشي  روند  به  توجه  با  اعلام کرد:  زمان حاضر  مس سونگون در 
در  آن  در  سرمايه گذاري  ميزان  معدن  اين  شده  شناسايي  ذخاير 

سال هاي آتي به 35 هزار ميليارد تومان افزايش مي يابد.
امضاي قرارداد  آيين  اردشير سعدمحمدي در  ايرنا،  به گزارش 
مس  معدن  مجتمع  در  کاتد  مس  توليد  کارخانجات  احداث  طرح 
 523 اخير  سال   2 در  سونگون  مس  ذخاير  ميزان  افزود:  سونگون 

ميليون تن افزايش يافته است.
وي اضافه کرد: 15 دستگاه حفاري آخرين مدل خريداري کرده 
ايم که تا سه ماه آينده وارد کشور مي شود که پنج دستگاه از آنها در 

معدن مس سونگون مستقر مي شوند.
وي ادامه داد: ميزان ذخاير مس سونگون تا سه چهار سال قبل 
320 ميليون تن برآورد مي شد اما اکنون به 2 ميليار تن افزايش 
يافته که 1.3 ميليارد تن آن از نظر اقتصادي مقرون به صرفه است.

مجتمع  در  موجود  مس  عيار  متوسط  گفت:  سعدمحمدي 
سونگون 56 صدم درصد، معادل 15 ميليون تن مس خالص است، 
در حالي که مجموع ذخاير مس خالص کشور 40 ميليون تن و جهان 

850 ميليون تن است.
وي افزود: اکنون از نظر داشتن ذخاير مس جهان در رتبه هفتم 
هستيم و با توجه به فعاليت هاي در حال انجام اکتشاف و استخراج، 

اميدواريم سال آينده به رتبه ششم ارتقا يابيم.
و  هفتاد  سونگون  مس  معدن  اينکه  بيان  با  سعدمحمدي 
چهارمين معدن بزرگ مس در جهان است، گفت: تمام برنامه ريزي 
ها براي توليد 200 هزار مس کاتد  انجام مي شود، اما چون مناقصه 
مال سال قبل بوده، امکان تغيير مناقصه به دليل حقوقي ممکن نبود 

و از نظر زماني عقب مي افتاديم.
مديرعامل شرکت ملي صنايع مس ايران تشريح کرد: در قرارداد 
امضا شده با قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا براي توليد مس کاتد، از 
فناوري جهاني در ذوب  به عنوان آخرين  تکنيک حمام هاي ذوب 
مس در اين طرح استفاده مي شود که کمترين آلودگي و بيشترين 

بهره وري را دارد.
مس  تن  هزار   200 توليد  براي  ما  کرد:  اضافه  سعدمحمدي 
کاتدي در مجتمع معدن مس سونگون به يک ميليون تن کنسانتره 
نياز داريم که با افتتاح چهار فاز توليد کنسانتره، ظرفيت توليد آنها به 

600 هزار تن در سال خواهد رسيد.
مس  ملي  صنايع  ملي  شرکت  جدي  اهتمام  به  اشاره  با  وي 
ايران براي ايفاي مسووليت هاي اجتماعي خود در شهرستان ورزقان 
توضيح داد: توقع مردم در حوزه مسووليت هاي اجتماعي بجاست و 
در همين راستا امسال تخصيص سه ميليارد تومان براي مدارس و 

ارتقاي بيمارستان ورزقان را در برنامه داريم.
براي  اعتبار  تومان  ميليارد   50 همچنين  داد:  ادامه  وي 

توانمندسازي و گردش مالي کم بهره اختصاص داده ايم.
مس  معدن  سالانه  خالص  سود  کرد:  يادآوري  سعدمحمدي 
سونگون هفت هزار و 400 ميليارد تومان است که از همين محل،  
طرح هاي توسعه اي 24 هزار ميليارد توماني براي مجتمع تعريف 

شده است.
وي تاکيد کرد: بدون شک از اوايل سال آينده مس کاتدي در 
مجتمع معدن سونگون توليد مي شود و سه هزار تن مس کاتد توليد 

خواهيم کرد.
مراسم  در  حاضر  استاني  مسئولان  به  خطاب  سعدمحمدي 
يادآوري کرد: رمپ باطله معدن مس سونگون ريزش و شکست دارد 
و جان همکاران من در خطر است اجازه بدهيد اين مشکل را حل 
کنيم؛ 2 سال است که حل اين مشکل را پيگير هستم و استدعا مي 

کنم که اين را تمام کنيم.
وي با بيان اينکه عمليات اجرايي کارخانجات توليد مس کاتي 
در مجتمع سونگون از اول مهر ماه شروع و تمام منابع مالي در اسرع 
پايان  تا  نيز  کنسانتره  توليد  سوم  فاز  گفت:  شود،  مي  تامين  وقت 

شهريور ماه جاري تامين تکليف مي شود.
سونگون  مس  مجتمع  کاتد  مس  توليد  کارخانجات  قرارداد 
ورزقان به ارزش هشت هزار ميليارد تومان امروز سه شنبه با حضور 
ايران و  از مقام هاي کشوري ميان شرکت ملي صنايع مس  جمعي 

قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا در محل مجتمع امضا شد.

سخنگوي انجمن صنايع فرآورده هاي لبني کشور گفت: قيمت شير 
خام در قيمت تمام شده محصولات لبني نقش اساسي را دارد و وقتي 
قيمت شير خام 50 درصد افزايش يافته است مي توان انتظار داشت که 

قيمت محصولات لبني افزايش نيابد؟
سيدمحمدرضا بني طبا در گفت و گو با ايسنا در واکنش به اظهارات 
يک عضو کميسيون کشاورزي مجلس که يکي از دلايل افزايش قيمت 
مواد لبني را حاصل  فضاي روانيِ تورمي کشور دانسته بود، اظهار کرد: در 
بخشي از مصاحبه به برخي از دلايل افزايش قيمت محصولات لبني که 
در نتيجه افزايش نرخ نهاده هاي دامي بوده اشاره شده، اما در ادامه آمده 
که ستاد تنظيم بازار و تعزيرات بايد با جديت به اين موضع ورود کنند 
و... ، تورم و افزايش هزينه هاي توليد در صنايع لبنياتي اتفاق افتاده است، 
افزايش شير خام رخ داده است. مگر شما مي توانيد بيش از 50 درصد به 
قيمت شير خام به عنوان ماده اوليه توليد محصولات لبني اضافه کنيد و 

انتظار داشته باشيد که قيمت محصولات لبني افزايش پيدا نکند؟
سخنگوي انجمن صنايع فرآورده هاي لبني کشور، ادامه داد: به غير 
از شير خام ما با افزايش 80 درصدي هزينه بسته بندي مواجه بوده ايم. 
مگر مي شود قيمت مواد پتروشيمي که در صنايع بسته بندي استفاده 
مي شود افزايش پيدا کند، اما هزينه تمام شده کالا افزايش نيابد؟ مگر 
هزينه هاي سربار وابسته به تورم نيست و هم اکنون آيا در کشور تورم 40 
درصدي نداريم؟ معناي 40 درصد تورم به اين معناست که ماهيانه شما 
4 درصد افزايش هزينه توليد داريد و بنگاه هاي توليدي با اين افزايش 

هزينه ها مواجه هستند.
بني طبا تصريح کرد: وقتي اين واقعيت ها را داريم مي توان انتظار 
داشت که هزينه هاي کالا افزايش پيدا نکند؟ وقتي در ابتداي سال 40 
درصد به حقوق و دستمزدها اضافه مي شود مي توان تا مردادماه اجازه 
نداد که قيمت محصولات تغيير پيدا نکند؟ زماني که به شکل رسمي 
اعلام مي شود که به حقوق کارگران و کارمندان 40 درصد بايد اضافه 
شود و توليد کنندگان بايد حقوق کارگران خود را 40 درصد افزايش 
دهند چگونه انتظار داشته باشيم که به قيمت کالاها و خدمات خود 

اضافه نکنند؟
وي گفت: کساني که صنايع را به سوءاستفاده از جو رواني تورم 
متهم مي کنند سري به بورس بزنند تا متوجه شوند حاشيه سود صنعت 
لبنيات چقدر بوده است؟ حاشيه سود صنعت لبنيات در سال گذشته 4 
درصد بوده که ميان تمام صنايع حاضر در بورس کمترين ميزان است. 
اين ميزان سود در سه ماهه اول امسال به طور ميانگين يک درصد بوده 
است. اين امر نشان مي دهد که صنعت لبنيات ديگر جذابيت سرمايه 
گذاري ندارد که در ادامه اين صنعت فرسايش پيدا مي کند و در نتيجه 

کارگران بيشتري بيکار مي شوند.
بني طبا با بيان اين که افزايش قيمت مواد لبني به هيچ وجه به جو 
رواني حاصل از تورم برنمي گردد، گفت: اين افزايش قيمت کاملا واقعي 
است و خودسرانه نمي توان قيمت ها را افزايش داد. اعتراض دامداران در 
تيرماه اين بود که قيمت شير خام بايد 6400 تومان شود که وزارت 

جهادکشاورزي در مردادماه قيمت تضميني شير خام را 6400 تومان 
اعلام کرد که بيش از 50 درصد افزايش قيمت را نشان مي دهد. قيمت 
شير خام در قيمت تمام شده محصولات لبني نقش اساسي را دارد. وقتي 
قيمت شير خام 50 درصد افزايش يافته است مي توان انتظار داشت که 
قيمت محصولات لبني افزايش نيابد؟ مگر اينکه برخي انتظار داشته 
باشند به جاي شير، آب دست مصرف کننده بدهند که البته هزينه آب 

معدني هم اکنون گران تر از شيرخام است.
سخنگوي انجمن صنايع فرآورده هاي لبني کشور، در ادامه با طرح 
مسايلي درباره تاثيرات نرخ ارز بر نهاده هاي دامي و تحريم ها و... گفت: 
راهکار عاجل، اصلاح سياست گذاري هاي کلان کشور است که در اختيار 
توليد کننده نيست. تصميماتي در سياست هاي کلان اتخاذ شده که 
تاثيراتش را در زندگي روزمره مردم شاهد هستيم. توصيه جدي ما اين 
است که ارز اختصاصي 4200 توماني را که امروز به شکل يارانه سياه 
و رانت در ابتداي زنجيره به نهاده هاي دامي اختصاص مي دهيد حذف 
کرده و مابه التفاوت آزاد شده را به مصرف کنندگان در دهک هاي محروم 
کشور،  لبني  فرآورده هاي  صنايع  انجمن  دهيد.سخنگوي  اختصاص 
خاطرنشان کرد: سال ها است که طرح شير رايگان مدارس که حق مسلم 
کودکان اين کشور است به درستي اجرا نمي شود و اگر ساير نمايندگان 
مجلس قصد حمايت از مصرف کنندگان را دارند هيچ مصرف کننده اي 
ارجح تر از دانش آموزان اين مرز و بوم نيست، پس اين طرح را دوباره در 

قانون بودجه احيا کنيد.

ظرف يک ماه و نيم آينده انجام مي شود؛

تخليه 2 ميليون تن کالاي دپو شده در بنادر کشور

تجارت ايران در محاصره چند تهديد!

مديرعامل شرکت ملي مس:

سرمايه گذاري در معدن مس سونگون به 35 هزار ميليارد تومان افزايش مي يابد

افزايش قيمت لبنيات حاصل رشد هزينه هاي توليد است

پورابراهيمي:

رسوب کالا 
در گمرک 
يکي از 
شگردهاي 
متخلفان 
است

ابعاد  برخي  از  مجلس  اقتصادي  کميسيون  رئيس 
رسوب کالا در گمرک پرده برداشت و اين موضوع را يکي 

از شگردهاي قاچاقچيان براي واردات بي رويه دانست.
محمدرضا پورابراهيمي گفت: کاملًا شفاف و مشخص 
است فارغ از اينکه ارز مورد نياز توسط شخص، نظام بانکي 
يا حتي ارز خارج از کشور تأمين شود، واردات کالايي که 
و  ممنوع  قوا  سران  مصوبه  دارد طبق  داخل  توليد  مشابه 
براي واردات  يا مکاتبه اي  اگر مجوز  بنابراين  خلاف است. 
نداشته و  قانوني  لوازم خانگي خارجي صادر شده، مبناي 
کالاهاي  بنابراين  بود؛  نخواهد  استناد  قابل  و  بوده  باطل 
واردشده به گمرک بايد طبق قانون در بازه زماني محدودي 

مرجوع گردد.
کرد:  اضافه  مجلس  اقتصادي  کميسيون  رئيس 

متأسفانه يکي از شگردهاي متخلفان براي واردات کالاهاي 
مختلف به ويژه کالاهاي ممنوعه، واردات کالا و نگهداشتن 
آن در گمرک است. بعد از طريق ايجاد جو رواني که براي 
اين کالاها هزينه پرداخت شده و بايد در هر صورت وارد 
به  متوسل  بعضاً  گيرد.  قرار  استفاده  مورد  و  شود  کشور 
برخي دستگاه ها و مسئولان مي شود که براي اين کالاهاي 
سرمايه کشور صرف شده و چون وارد شده و امکان مرجوع 

کردن هم نيست، پس بايد ترخيص شود.
در  نبايد  حاکميت  اينکه  بر  تأکيد  با  پورابراهيمي 
رواني  جو  تأثير  تحت  و  کرده  عمل  منفعل  موارد  اين 
قرار  مشخص  افراد  برخي  توسط  اظهارنظرها  برخي  و 
رسوب  طريق  از  قانون  زدن  دور  شگرد  گفت:  گيرد، 
از طريق نگه  کالا در گمرک موضوعي روشني است که 

صورت  زماني  بازه  به  توسل  و  گمرک  در  کالا  داشتن 
صريح  خيلي  بار  چند  يا  يک  که  صورتي  در  و  مي گيرد 
شدن  مرجوع  و  کالاها  اين  ترخيص  عدم  قانون  طبق  و 
آن ها صورت پذيرد، تجربه اي براي ديگران خواهد بود و 

اين روند متوقف خواهد شد.
موضوع  که  است  سالي  چند  گزارش،  اين  اساس  بر 
رسوب کالاهاي مختلف در گمرک به ويژه کالاهاي ممنوعه 
در  توسط  مرتب  صورت  به  ندارند،  ترخيص  امکان  که 
رسانه ها و ديگر محافل توسط واردکنندگان و حتي برخي 
ناشي  رواني  فشار  دليل  به  که  مي شود  مطرح  مسئولان 
غيرکارشناسي  و  خلق الساعه  تصميمات  به  همواره  آن،  از 
منتهي مي شود و نظرات ضد و نقيضي درباره اين موضوع و 

تصميمات متعاقب آن وجود دارد.


